



**Chelovek. 2013-2024**

ISSN 0236--2007

URL - <http://chelovek-journal.ru>

All right reserved

Issue 6 Volume . 2016

## **18th century Russian autobiographical stories as social practices: An attempt in classification building**

**Yuri Zaretsky**

### **Abstract**

Reflection and systematization of the 18th century Russian autobiographical stories presents great difficulties: as well as Western European ones, they differ great by from each other in their content, as well as in the form, the size and style. The most common classification is their literary classification based their belonging to some or other genre (autobiography, diary, memoirs, letters, traveling notes). Another classification is based on the authors belonging to this or that social stratum. Both classifications provide little information. The first one doesn't take into account the enormous body of still poorly studied writings of little or no literary and aesthetic value. As for the second one, the social affiliation of the authors have no direct relationship with the shape of narratives they created (a noble or an official, for example, could create both diaries and autobiographies, travel notes, etc.). The possibility of the systematization of the Russian personal testimonies of the 18th century based on their considering as communicative acts rooted in these or those situations of social reality is substantiated. The conclusion is drawn: as these communicative acts in most cases were of the same type and were recurring, one may consider the narratives generated by them as results of certain social practices - both new for 18th century Russia, and previous ones that gained further development during that century.

**Keywords list (en):** AUTOBIOGRAPHY, RUSSIAN LITERATURE OF THE 18TH CENTURY, RUSSIA AND EUROPE, CULTURAL HISTORY

**Date of publication:** 01.12.2016

**Citation link:**

Zaretsky Y. 18th century Russian autobiographical stories as social practices: An attempt in classification building // Chelovek. – 2016. – Issue 6 C. 103-115 .

URL: <https://chelovek-journal.ru/s0236-20070000600-1-1-ru-8/>

# Рассказы о себе в России XVIII века как социальные практики (опыт построения классификации)

**Зарецкий Юрий Петрович**

## **Аннотация**

Осмысление и систематизация русских автобиографических рассказов XVIII века представляет большие трудности: как и западноевропейские, они сильно отличаются друг от друга по содержанию, а также по форме, размеру и стилю. Наиболее распространенной является их литературоведческая классификация, основанная на принадлежности текстов к тому или иному жанру (автобиография, дневник, мемуары, письмо, путевые заметки). Одновременно используется и другая, в основе которой лежит принадлежность авторов к той или иной социальной страте (государственный деятель, генерал, княгиня, дворянка, купец, помещик, священник, чиновник, крестьянин). Обе классификации малоинформативны. Первая не принимает во внимание громадный корпус до сих пор малоизученных сочинений, не обладающих значимой литературно-эстетической ценностью. У второй социальная принадлежность авторов не имеет прямой связи с формой создававшихся ими нарративов (дворянка или чиновник, например, могли создавать как дневники, так и автобиографии, путевые заметки и т.д.). В статье обосновывается возможность систематизации русских личных свидетельств XVIII века, основанной на рассмотрении их как коммуникативных актов, укорененных в тех или иных ситуациях социальной действительности. Делается вывод: поскольку данные коммуникативные акты в большинстве случаев были однотипными и повторяющимися, то порожденные ими нарративы могут быть представлены как результаты определенных социальных практик - как новых для России XVIII века, так и прежних, получивших в это столетие дальнейшее развитие.

**Ключевые слова:** АВТОБИОГРАФИЯ, РУССКАЯ ЛИТЕРАТУРА XVIII ВЕКА, РОССИЯ И ЕВРОПА, ИСТОРИЯ КУЛЬТУРЫ

**Дата публикации:** 01.12.2016

**Ссылка для цитирования:**

Зарецкий Ю. П. Рассказы о себе в России XVIII века как социальные практики (опыт построения классификации) // Человек. – 2016. – Номер 6 С. 103-115 .  
URL: <https://chelovek-journal.ru/s0236-20070000600-1-1-ru-8/>